

## SPECIAL ISSUE ON EPISTEMOLOGY OF RELIGION

*Guest editors: Igor Gasparov & Kirill Karpov*

## TABLE OF CONTENTS

### EDITORIAL

- Kirill Karpov. Epistemology of religious belief as an essential part of philosophy of religion* ..... 8

### PANEL DISCUSSION

- John Greco. Testimony and the transmission of religious knowledge* ..... 19  
*Igor Berestov. Common root of the theory of testimonial religious knowledge and some skeptical arguments* ..... 48  
*Pavel Butakov. Social verification of religious knowledge* ..... 58  
*Alexey Gaginsky. Testimonial knowledge: some problems* ..... 68  
*Denis Maslov. Critique of the testimonial knowledge from the outsider's point of view: the luck argument and the problem of disagreement* ..... 76  
*John Greco. Reply to critics* ..... 83

### EPISTEMOLOGY AND COGNITION

- Linda Zagzebski. Epistemic authority: modern liberal defense* ..... 92  
*Igor Gasparov. Epistemic authority and autonomy of the epistemic subject* ..... 108

### LANGUAGE AND MIND

- Svetlana Konacheva. Thinking of God in phenomenological philosophy of religion: from formal indication to eschatological reduction* ..... 123

### VISTA

- Igor Nevvazhay. On the autonomy of scientific and theological discourses* ..... 140

### CASE STUDIES – SCIENCE STUDIES

- Jeffrey Koperski. Theism, naturalism, and scientific realism* ..... 152  
*Larisa Mikhaylova. Specifics of the religious consciousness in the Post-Soviet socio-cultural region* ..... 167

### INTERDISCIPLINARY STUDIES

- Alexander Khramov. Warrant for belief in God: evolutionary approach* ..... 184

### ARCHIVE

- Alexander Mishura. J.H. Newman's lecture "The Office of Justifying Faith"* ..... 203  
*John Henry Newman. Lectures on justification. Part 10. The office of justifying faith* ..... 209



## BOOK REVIEWS

- Maxim Belyaev. Philosophy of religion: eternal questions, classical texts, new interpretations* ..... 223  
*Yulia Gorbatova. Theistic proofs: mind fights for God* ..... 229

## СПЕЦИАЛЬНЫЙ НОМЕР ПО ЭПИСТЕМОЛОГИИ РЕЛИГИИ

Приглашенные редакторы: к. филос. н. И.Г. Гаспаров,  
к. филос. н. К.В. Карпов

### СОДЕРЖАНИЕ



#### РЕДАКЦИОННАЯ СТАТЬЯ

- К.В.Карпов. Эпистемология религиозной веры как дисциплинообразующая часть философии религии ..... 8



#### ПАНЕЛЬНАЯ ДИСКУССИЯ

- Дж. Греко. Свидетельство и передача религиозного знания ..... 19  
И.В. Берестов. Общий корень теории религиозного свидетельского знания и некоторых скептических аргументов ..... 48  
П.А. Бутаков. Социальная верификация религиозного знания ..... 58  
А.М. Гагинский. Знание от свидетельства: некоторые проблемы ..... 68  
Д.К. Маслов. Критика свидетельского знания с позиции внешнего наблюдателя: аргумент от удачи и проблема разногласия ..... 76  
Дж. Греко. Ответ оппонентам ..... 83



#### ЭПИСТЕМОЛОГИЯ И ПОЗНАНИЕ

- Л. Загзебски. Эпистемический авторитет. Современная либеральная защита ..... 92  
И.Г. Гаспаров. Эпистемический авторитет и автономия эпистемического субъекта ..... 108



#### ЯЗЫК И СОЗНАНИЕ

- С.А. Коначева. Мышление о Боге в феноменологической философии религии: от формального указания к эсхатологической редукции ..... 123



#### ПЕРСПЕКТИВА

- И.Д. Невважай. Об автономии научного и богословского дискурсов ..... 140



#### СИТУАЦИОННЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

- Дж. Коперски. Теизм, натурализм и научный реализм ..... 152  
Л.Б. Михайлова. Специфика религиозного сознания в постсоветском социокультурном пространстве ..... 167



#### МЕЖДИСЦИПЛИНАРНЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

- А.В. Храмов. Обоснованность веры в Бога: эволюционный подход ..... 184



#### АРХИВ

- А.С. Мишура. Джон Генри Ньюмен и его лекция о предназначении оправдывающей веры ..... 203  
Дж.Г. Ньюмен. Лекции об оправдании. Лекция 10.  
Предназначение оправдывающей веры ..... 209



## ОБЗОРЫ КНИГ

- М.А. Беляев.* Философия религии: вечные темы, классические тексты, новые интерпретации ..... 223  
*Ю.В. Горбатова.* Теистические доказательства: разум в борьбе за Бога ..... 229